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Notowania 
CenyRolnicze.pl | 22 maja 2023 

 

 

 

PSZENICA KONS ŻYTO KONSUMPCYJNE JĘCZMIEŃ BROWARNY OWIES KONSUMPCYJNY 
Średnia cena zł/t: 846,19  Średnia cena zł/t: 654,44  Średnia cena zł/t: 723,57  Średnia cena zł/t: 718,00  

MIN - MAX: 780,00 - 1 040,00  MIN - MAX: 570,00 - 760,00  MIN - MAX: 650,00 - 1 230,00  MIN - MAX: 560,00 - 830,00  

    

    
PSZENICA PASZ. ŻYTO PASZOWE PSZENŻYTO JĘCZMIEŃ PASZOWY 
Średnia cena zł/t: 783,70  Średnia cena zł/t: 611,05  Średnia cena zł/t: 710,58  Średnia cena zł/t: 706,19  

MIN - MAX: 680,00 - 880,00  MIN - MAX: 500,00 - 710,00  MIN - MAX: 610,00 - 840,00  MIN - MAX: 620,00 - 850,00  

    

    
GROCH ŁUBIN ŻŁÓTY ŁUBIN WĄSKOLISTNY BOBIK 
Średnia cena zł/t: 1 208,75  Średnia cena zł/t: 1 263,33  Średnia cena zł/t: 1 290,00  Średnia cena zł/t: 1 196,67  

MIN - MAX: 1 140,00 - 1 460,00  MIN - MAX: 1 150,00 - 1 350,00  MIN - MAX: 1 150,00 - 1 420,00  MIN - MAX: 1 100,00 - 1 400,00  

    

    
RZEPAK KUKURYDZA MLEKO ŻYWIEC WIEPRZOWY 
Średnia cena zł/t: 1 670,48  Średnia cena zł/t: 823,46  Średnia cena zł/l: 2,10 Średnia cena zł/kg: 8,33 

MIN - MAX: 1 500,00 - 1 810,00  MIN - MAX: 760,00 - 900,00  MIN - MAX: 2,04 – 2,15 MIN - MAX: 7,90 – 8,90 

    

    

MATF Pszenica  
222,50 €/t 

MATF Kukurydza  
220,75 €/t 

  
  

https://www.zmp.de/en/exchanges/matif-milling-wheat-no-2-price_future
https://www.zmp.de/en/exchanges/matif/matif-corn_future
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Bruksela zatwierdza pomoc dla polskiego sektora rolnego. W puli ponad 122 mln euro 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 15.05.2023 |  

- Komisja Europejska zatwierdziła polski program o wartości około 122,6 mln euro 

(561,6 mln zł) mający na celu wsparcie sektora podstawowej produkcji rolnej w 

kontekście wojny Rosji z Ukrainą -  poinformował na Twitterze Janusz Wojciechowski – 

unijny komisarz ds. rolnictwa. - Program został zatwierdzony w ramach tymczasowych 

ram przejściowych i kryzysowych dotyczących pomocy państwa, przyjętych przez 

Komisję w dniu 9 marca 2023 r. w celu wsparcia środków w sektorach, które mają 

kluczowe znaczenie dla przyspieszenia ekologicznej transformacji i zmniejszenia 

zależności paliwowej. Czytaj dalej… 

W tym sezonie import pszenicy do krajów unijnych wzrósł o 243% 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 15.05.2023 |  

Według danych Komisji Europejskiej unijny eksport pszenicy w sezonie 2022/23, który 

rozpoczął się w lipcu, osiągnął 25,67 mln ton do 30 kwietnia, co oznacza wzrost o 10% 

w porównaniu z analogicznym okresem poprzedniego sezonu. 

Eksport jęczmienia z UE w sezonie 2022/23 wyniósł 5,27 mln ton, czyli jest o 23 proc. 

mniejszy niż rok wcześniej. Eksport kukurydzy spadł do tylko 2,51 mln ton z 5,23 mln 

ton w poprzednim sezonem. Czytaj dalej… 

 

Kryzys zbożowy. Dlaczego jest tak źle, skoro jest tak dobrze? 
Farmer.pl | Autor : farmer.pl | 14.05.2023 | Fot. Shutterstock 

Kryzysu zbożowego może nie udać się zażegnać. Szanse na wyeksportowanie polskiego 

zboża przed żniwami są coraz mniejsze - uważa Jerzy Plewa, ekspert Team Europe, b. 

dyrektor generalny DG-AGRI w Komisji Europejskiej. To kolejny ciekawy głos w dyskusji 

pod wspólnym pytaniem: dlaczego jest tak źle na rynku zbóż, skoro - dzięki ostatnim 

działaniom rządu - jest tak dobrze? Czytaj dalej… 

 

 

Co dalej z korytarzem zbożowym? Atmosfera jest napięta 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 16.05.2023 |  

- Federacja Rosyjska szantażuje świat, zakłócając Inicjatywę Zbożową Morza Czarnego i 

udając, że cierpi z powodu jej działania, podczas gdy w rzeczywistości eksport zboża z 

Federacji Rosyjskiej podwoił się - powiedział stały przedstawiciel Ukrainy przy ONZ 

Siergiej Kyslytsya podczas posiedzenia Rady Bezpieczeństwa. Czytaj dalej… 
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Bułgarscy rolnicy również mają zapełnione magazyny zbożami 
Farmer.pl | Autor : Małgorzata Tyszka | 16.05.2023 | Fot. Shutterstock 

Okazuje się, że problem z rozładowaniem magazynów zbożowych przed rozpoczęciem 

żniw nie tyczy się tylko Polski. Mają go też inne państwa, prawie cała ściana wschodnia 

Unii Europejskiej. My na portalu farmer.pl od wielu miesięcy podnosiliśmy problem 

rekordowych wręcz zapasów magazynowych. Mówił o tym głośno podczas naszych 

konferencji regionalnych „Kierunek Innowacja” jeden z prelegentów, czyli Mirosław 

Marciniak, niezależny analityk rynków rolnych InfoGrain. Czytaj dalej… 

 

 

Afera zbożowa. NIK przeprowadzi kontrolę 
Farmer.pl | Autor : PAP | 16.05.2023 |  

Na wniosek Polski 2050 Najwyższa Izba Kontroli przeprowadzi kontrolę nadzoru 

organów państwa nad wwozem zboża z Ukrainy i bezpieczeństwem żywnościowym - 

poinformowali we wtorek Michał Kobosko - I wiceprzewodniczący Polski 2050 Szymona 

Hołowni - oraz poseł ugrupowania Mirosław Suchoń. Czytaj dalej… 

 

 

 

Wsparcie dla rolników. KE zatwierdziła program o wartości 1,3 mld euro 
Farmer.pl | Autor : PAP | 16.05.2023 | fot. Shutterstock 

Komisja Europejska zatwierdziła, zgodnie z unijnymi zasadami pomocy publicznej, 

program Polski o wartości 1,3 mld euro, który ma wesprzeć producentów rolnych. KE 

zatwierdziła program o wartości 1,3 mld euro. Polska powiadomiła Komisję o swoich 

planach przyjęcia programu o wartości około 1,3 mld euro (6 mld zł), którego celem jest 

zapewnienie pokrycia ryzyka szkód, wyrządzonych niektórym produktom roślinnym i 

gatunkom zwierząt gospodarskich, spowodowanych niekorzystnymi zjawiskami 

klimatycznymi. Czytaj dalej… 

 

Protest rolników. Izby Rolnicze jadą do Brukseli 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 16.05.2023 | Fot. farmer.pl 

W przyszłym tygodniu w Brukseli odbędzie się protest izb rolniczych z Polski, Rumunii, 

Słowacji, Czech, Bułgarii i Węgier. Rolnicy postulują o przywrócenie ceł  na zboża i 

produkty rolne importowane z Ukrainy. Protest rolników. Izby Rolnicze jadą do Brukseli. 

Protest w Brukseli zapowiadany był od kilku tygodni. Odroczenie przez Komisję 

Europejską decyzji o kolejnej transzy wsparcia tylko spotęgowało negatywne nastroje. 

Czytaj dalej… 
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Coraz większy jest eksport zbóż poprzez polskie porty 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 16.05.2023 | fot. screen/FB 

Eksport zbóż poprzez polskie porty jest coraz większy. Zboże jest oczekiwane w świecie, 

problemem są tylko jego ceny - stwierdził na konferencji prasowej Rafał Romanowski, 

wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi. 

Według informacji, jaką przekazał w czasie wtorkowej konferencji prasowej Rafał 

Romanowski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, eksport zbóż poprzez polskie porty 

jest coraz większy. Czytaj dalej… 

 

Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: dopłaty wzrosną, ale ceny ziarna 

nadal spadają 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Paweł Hetnał | 17.05.2023 |  

W obliczu wczorajszych obniżek notowań cen zbóż na giełdzie Matif i ogłoszenia 

wzrostu dopłat rządowych do sprzedanego ziarna, dzisiaj proponowane przez skupy 

stawki ponownie spadły. Liderem obniżek jest tym razem żyto konsumpcyjne, które w 

odstępie dwóch staniało o nieco ponad 14 zł/t. W tym czasie średnia wycena kukurydzy 

poszła w dół o ponad 12 zł/t. Rzepak również w odwrocie, bowiem od poniedziałku jego 

średnia wartość spadła o przeszło 50 zł/t. Czytaj dalej… 

 

 

Skarbówka zapowiada kontrole u wszystkich importerów, którzy sprowadzali zboże 

techniczne z Ukrainy 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 17.05.2023 |  

Ze statystyk Krajowej Administracji Skarbowej wynika, że do Polski zza naszej 

wschodniej granicy wjechało w ubiegłym roku i czterech miesiącach tego roku około 

103 tys. ton zboża zadeklarowanego jako techniczne i przemysłowe. W 2022 r. ziarno 

techniczne z Ukrainy sprowadzało 86 podmiotów, a w tym roku siedem. 

- Krajowa Administracja Skarbowa wszczęła kilkanaście kontroli wobec importerów tzw. 

zboża technicznego z Ukrainy. Czytaj dalej… 

 

Najprawdopodobniej będą dopłaty do nawozów. Wnioski do 14 lipca 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 17.05.2023 |  

Wsparcie będzie przysługiwało rolnikom, którzy zakupili nawozy mineralne, inne niż 

wapno nawozowe i wapno nawozowe zawierające magnez, w terminie od 16 maja 

2022r. do 31 marca 2023 r. Do wniosku o dopłaty do nawozów, rolnik musi dołączyć 

faktury, lub ich duplikat, lub imienne dokumenty księgowe, które potwierdzają zakup 

nawozów we wskazanych okresie. Czytaj dalej… 
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Bruksela zezwala rządowi w Warszawie na wydanie pieniędzy z budżetu państwa. W puli 

6 mld zł 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 17.05.2023 |  

- Komisja Europejska zatwierdziła udzielanie dotacji z budżetu państwa do stawek 

ubezpieczenia upraw rolnych i zwierząt gospodarskich do 2027 r. Dotacje będą 

udzielane jak dotychczas do wysokości 65% stawki taryfowej. Wsparcie dla 

producentów rolnych w latach 2023-2027 wyniesie ok. 6 mld zł – poinformowało 

ministerstwo rolnictwa. Czytaj dalej… 

 

 

Ardanowski: dodatkowe dochody rolników są konieczne dla funkcjonowania wsi 
Agropolska.pl | Autor : Anna Wysoczańska PAP, (DK) | 16.05.2023 | Fot. Krzysztof Zacharuk 

Możliwość uzyskiwania dodatkowych dochodów przez rolników jest kluczowa dla 

funkcjonowania gmin wiejskich, zwłaszcza tych, gdzie dominuje rolnictwo - powiedział 

PAP we wtorek przewodniczący Rady ds. Rolnictwa i Obszarów Wiejskich przy 

prezydencie RP Jan Krzysztof Ardanowski. W środę odbędzie się kolejne posiedzenie 

Rady ds. Rolnictwa i Obszarów Wiejskich przy prezydencie RP. Czytaj dalej… 

 

 

Minister Telus obiecuje wyższe dopłaty do zbóż. Ile można dostać? 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 17.05.2023 | Fot. Kamil Zajaczkowski / Shutterstock 

Minister rolnictwa, Robert Telus ogłosił kolejną transzę dopłat. Rolnicy, którzy 

sprzedadzą pszenicę po 15 maja dostaną 3025 zł dofinansowania. Zwiększenie kwoty 

dopłat od 15 maja wprowadzone zostało w związku z sytuacją na MATIF i dużymi 

spadkami cen zbóż. MRiRW podwyższyło stawki dopłat za pszenicę i kukurydzę 

sprzedaną od 1 grudnia 2022 r. do 14 kwietnia 2023 roku. Dopłaty do zbóż mają być 

udzielone wszystkim rolnikom do pierwszych 300 hektarów upraw. Czytaj dalej… 

 

 

MRiRW publikuje dane dotyczące eksportu i import zbóż w 2023 roku 
Farmer.pl | Autor : PAP | 19.05.2023 | Fot. Shutterstock 

Zgodnie z danymi wstępnymi za I kw. 2023 r., w ujęciu rocznym wzrósł eksport pszenicy 

i kukurydzy, a spadł jęczmienia. Eksport pszenicy z Polski w okresie I-III 2023 r. wyniósł 1 

mln 209 tys. 603 tony o wartości 377 mln 158 tys. euro wobec 373 tys. 962 ton o 

wartości 122 mln 3 tys. w I kw. 2022 r. – wynika z wstępnych danych MRiRW.  

Czytaj dalej… 
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ZAŁĄCZNIK 
 

Bruksela zatwierdza pomoc dla polskiego sektora rolnego. W puli ponad 122 mln euro 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 15.05.2023 |  

- Komisja Europejska zatwierdziła polski program o wartości około 122,6 mln euro 

(561,6 mln zł) mający na celu wsparcie sektora podstawowej produkcji rolnej w 

kontekście wojny Rosji z Ukrainą -  poinformował na Twitterze Janusz Wojciechowski – 

unijny komisarz ds. rolnictwa. 

- Program został zatwierdzony w ramach tymczasowych ram przejściowych i 

kryzysowych dotyczących pomocy państwa, przyjętych przez Komisję w dniu 9 marca 

2023 r. w celu wsparcia środków w sektorach, które mają kluczowe znaczenie dla 

przyspieszenia ekologicznej transformacji i zmniejszenia zależności paliwowej. Nowe 

ramy zmieniają i częściowo przedłużają tymczasowe ramy kryzysowe, przyjęte 23 marca 2022 r., aby umożliwić 

państwom członkowskim wspieranie gospodarki w kontekście obecnego kryzysu geopolitycznego, zmienione już 20 

lipca 2022 r. i 28 października 2022 r. W ramach programu pomoc będzie polegać na ograniczonej wysokości pomocy 

w formie dotacji bezpośrednich. Celem działania jest wsparcie uprawnionych beneficjentów poprzez łagodzenie 

skutków rosnących kosztów kluczowego nakładu do produkcji rolnej paliwa, a tym samym zapewnienie stabilnego 

poziomu cen – napisał w mediach społecznościowych unijny komisarz ds. rolnictwa. 

Zamknij > 
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W tym sezonie import pszenicy do krajów unijnych wzrósł o 243% 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 15.05.2023 |  

Według danych Komisji Europejskiej unijny eksport pszenicy w sezonie 2022/23, który 

rozpoczął się w lipcu, osiągnął 25,67 mln ton do 30 kwietnia, co oznacza wzrost o 10% 

w porównaniu z analogicznym okresem poprzedniego sezonu. 

Eksport jęczmienia z UE w sezonie 2022/23 wyniósł 5,27 mln ton, czyli jest o 23 proc. 

mniejszy niż rok wcześniej. Eksport kukurydzy spadł do tylko 2,51 mln ton z 5,23 mln 

ton w poprzednim sezonem. 

Eksport wszystkich zbóż sięgnął 37,42 mln ton w porównaniu do 39,77 mln ton sezon 

wcześniej. Oznacza to spadek tempa eksportu zbóż o 6% - r/r. 

Kraje UE sprowadziły w tym sezonie (do 30 kwietnia) aż 34,52 mln ton zbóż, czyli o 89% więcej niż w tym samym 

czasie poprzedniego sezonu. Import kukurydzy do UE, osiągnął od początku sezonu 22,99 mln ton, czyli był o 72% 

większy niż przed rokiem, a import pszenicy miękkiej wyniósł 7,60 mln ton i wzrósł o 243% w porównaniu z 

analogicznym okresem sezonu 2021/22. 

Źródło: eWGT/KE 

Zamknij > 
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Kryzys zbożowy. Dlaczego jest tak źle, skoro jest tak dobrze? 
Farmer.pl | Autor : farmer.pl | 14.05.2023 | Fot. Shutterstock 

Kryzysu zbożowego może nie udać się zażegnać. Szanse na wyeksportowanie polskiego 

zboża przed żniwami są coraz mniejsze - uważa Jerzy Plewa, ekspert Team Europe, b. 

dyrektor generalny DG-AGRI w Komisji Europejskiej. To kolejny ciekawy głos w dyskusji 

pod wspólnym pytaniem: dlaczego jest tak źle na rynku zbóż, skoro - dzięki ostatnim 

działaniom rządu - jest tak dobrze? 

Zdaniem Roberta Telusa, z sytuacją na polskim rynku zbóż jest coraz lepiej.  

Według informacji zbieranych przez ARiMR - na które podczas konferencji prasowej 

zorganizowanej 10 maja br.  powołał się minister - stany magazynowe u rolników są już 

aktualnie o ok. 40% mniejsze, w stosunku do danych z monitoringu przeprowadzonego w tym zakresie pod koniec 

lutego br. 

- Tyle zboża zostało już sprzedane i to jest dobra informacja - dodał na konferencji Robert Telus. 

Ale nie powiedział, co się konkretnie z tym zbożem stało. 

Według informacji do których dotarł farmer.pl sytuacja na rynku wydaje się być zgoła inna. Skupy są przepełnione i 

nie kupują ziarna od rolników, a niektóre ograniczają sprzedaż, bo nie mają dalej odbioru. 

Kryzysu zbożowego może nie udać się zażegnać 

– Ilość zalegającego zboża to olbrzymi problem, wyeksportowanie tych zapasów będzie wyzwaniem – mówi dr Jerzy 

Plewa. 

Jak zaznacza, przede wszystkim nie do końca podano, ile tego zboża zalega, bo jedni mówią 3–4, inni nawet 5 mln 

ton. 

- Dlatego najpierw należałoby ustalić tę ilość, a potem ocenić możliwości przepustowe polskich portów. Potrzebne są 

też kontrakty międzynarodowe, a tego się zarządzić nie da, bo kupujący patrzą po prostu na cenę i jakość. Jeśli one są 

dla nich interesujące – wtedy kupują. Stąd też rządowa propozycja dopłat do hektara, która częściowo pozwala 

sprzedawać to zboże po niższej cenie. Jednak pomimo tych działań i wielu zapowiedzi szansa, żeby to zboże 

zalegające w magazynach wypłynęło z Polski przed żniwami, jest dość wątpliwa -ocenia dla Newseria.pl ekspert sieci 

Team Europe, dr Jerzy Plewa. 

Napływ ukraińskiego zboża do Polski spowodował, że w magazynach i silosach zalega kilka milionów ton polskiego 

ziarna. Rolnicy nadal nie wiedzą, co z nim zrobić. Dwa tygodnie temu nowy minister rolnictwa Robert Telus 

poinformował, że rząd pracuje nad rozwiązaniem tego problemu i przygotowywane są już zagraniczne kontrakty, 

które mają pomóc polskim rolnikom w eksporcie. Ci mają jednak wątpliwości, czy zalegające w silosach zboże 

wyjedzie z kraju przed żniwami. 

– To, czy polskie zboże znajdzie rynek zbytu, zależy od powiązań handlowych. Tutaj trzeba mieć powiązania 

handlowe, dobrą reputację na rynku zagranicznym, trzeba oferować produkt konkurencyjny cenowo i jakościowo. Tę 

konkurencyjność cenową próbuje się osiągnąć właśnie poprzez wsparcie dla rolników, czyli dopłaty do hektara – 

mówi ekspert sieci Team Europe. 

Pomoc dla rolników płynie strumieniem 

W końcówce kwietnia br. premier Mateusz Morawiecki wskazywał, że obecna sytuacja ze zbytem zboża jest 

problemem na skalę, którego polskie rolnictwo wcześniej nie doświadczyło. Dlatego rząd przyjął pakiet rozwiązań 

pomocowych dla rolników, przeznaczając na ten cel rekordowe środki. Rządowa pomoc obejmie m.in. dopłaty do 

pszenicy i innych zbóż, dopłaty do paliwa rolniczego oraz dopłaty do nawozów. 

Łączny koszt pomocy rządu dla rolników ma sięgnąć ok. 10 mld zł. 
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– Wszystkie te działania to są gigantyczne koszty, które płacą podatnicy, całe społeczeństwo. Na dodatek te wysokie 

transfery z budżetu nie wpływają na obniżenie cen żywności, tak więc płacą również konsumenci. A w najtrudniejszej 

sytuacji są rolnicy, którym nie wystarcza środków obrotowych na działania i przygotowanie do następnych żniw – 

mówi dr Jerzy Plewa. 

Dlaczego rolnicy nie sprzedają zbóż? 

Podczas konferencji w końcówce kwietnia br. nowy minister rolnictwa Robert Telus wskazywał, że polscy rolnicy nie 

sprzedają zboża, ponieważ ceny są zbyt niskie. Dopłaty mają zachęcić ich, aby nie trzymali ziarna w magazynach i jak 

najszybciej sprzedawali nadwyżkę, żeby przygotować miejsce na nowe zboże po żniwach….. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/finanse/podatki-rachunkowosc/kryzys-zbozowy-dlaczego-jest-tak-zle-skoro-jest-tak-dobrze,131590.html


 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  12 

Co dalej z korytarzem zbożowym? Atmosfera jest napięta 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 16.05.2023 |  

- Federacja Rosyjska szantażuje świat, zakłócając Inicjatywę Zbożową Morza Czarnego i 

udając, że cierpi z powodu jej działania, podczas gdy w rzeczywistości eksport zboża z 

Federacji Rosyjskiej podwoił się - powiedział stały przedstawiciel Ukrainy przy ONZ 

Siergiej Kyslytsya podczas posiedzenia Rady Bezpieczeństwa. 

- To obrzydliwe, że Rosja wciąż udaje, że jest po przegranej stronie umowy. Nie będę 

nawet przypominał Radzie o niemoralności takich skarg ze strony państwa agresora, 

które było i pozostaje jedynym zagrożeniem dla dostaw żywności na Morzu Czarnym – 

powiedział Kyslytsya, zauważając, że eksport rosyjskiej pszenicy w okresie styczeń-luty 

2023 r. prawie się podwoił rok do roku. - Dlatego uważamy te spekulacje za próbę wybielenia rosyjskich celowych 

praktyk blokady dostaw żywności i wzywamy społeczność międzynarodową do zdecydowanej odpowiedzi – dodał. 

Stały ambasador zauważył, że Rosja wszelkimi możliwymi sposobami uniemożliwia transport ukraińskiego zboża 

drogą morską. Od 1 maja wskaźnik kontroli spadł do średnio 2,9 kontroli dziennie, wobec 6,6 w okresie sierpień 2022 

– kwiecień 2023. - W kwietniu mogliśmy wyeksportować korytarzem zbożowym mniej niż 3 miliony ton, co stanowi 

tylko połowę naszych zdolności eksportowych produktów rolnych – powiedział Kyslytsya i dodał, że data 18 maja, na 

którą przedłużono porozumienie zbożowe, została ustalona tylko ze względu na stanowisko Rosji. 

Źródło: Ukr Agro Consult 

Zamknij > 
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Bułgarscy rolnicy również mają zapełnione magazyny zbożami 
Farmer.pl | Autor : Małgorzata Tyszka | 16.05.2023 | Fot. Shutterstock 

Okazuje się, że problem z rozładowaniem magazynów zbożowych przed rozpoczęciem 

żniw nie tyczy się tylko Polski. Mają go też inne państwa, prawie cała ściana wschodnia 

Unii Europejskiej. 

My na portalu farmer.pl od wielu miesięcy podnosiliśmy problem rekordowych wręcz 

zapasów magazynowych. Mówił o tym głośno podczas naszych konferencji 

regionalnych „Kierunek Innowacja” jeden z prelegentów, czyli Mirosław Marciniak, 

niezależny analityk rynków rolnych InfoGrain. 

Problem z rozładowaniem magazynów 

- Twarde dane potwierdzają rekordowy import zbóż oraz rzepaku z Ukrainy – tylko od początku bieżącego sezonu, a 

więc od początku lipca KE raportuje import do Polski 1,25 mln ton kukurydzy, 750 tys. ton rzepaku i 650 tys. ton 

pszenicy. Dane z Ukrainy wskazują na jeszcze wyższy import pszenicy i rzepaku – wyliczał w styczniu 2023 r. 

Marciniak. W ten sposób zwiększyły się znacznie zapasy. - W przypadku rynku krajowego zasadniczym problemem są 

rekordowe zapasy zbóż i rzepaku z jakimi wchodzimy w drugą część sezonu. A do ich upłynnienia potrzebny jest 

ogromny program eksportowy – podawał Mirosław Marciniak. I tak niestety też się stało. 

Ile tych nadprogramowych ton jest w magazynach to też inna sprawa, bo liczby padają różne. Jedno jest pewne, rząd 

zaplanował to rozładować zwiększając podaż na rynku poprzez wprowadzenie dopłat, które owszem wpłynęły na 

fakt, że rolnicy zaczęli wyprzedawać swoje ziarno, mimo nawet niższych cen, ale zamieszanie komunikacyjne w 

sprawie dopłat nie pomaga. Rolnicy i nie tylko oni, nie orientują się, które dopłaty są, które będą, czego oczekiwać. 

Zrobił się galimatias. 

Magazyny są zapełnione 

Tymczasem jak podaje na Twitterze Mirosław Marciniak wysokie zapasy przed żniwami mają też inne kraje. - Na dwa 

miesiące przed końcem sezonu, bułgarscy farmerzy mają w magazynach ponad 3 mln ton pszenicy, to 50 proc. 

ubiegłorocznych zbiorów. Cała ściana wschodnia UE dysponuje rekordowo wysokimi (jak na tą porę roku) zapasami – 

podaje na TT Marciniak. 

Z kolei Bulgarian News Agency informuje o konkretach. Podają oni, że bułgarscy rolnicy przechowują w swoich 

magazynach ponad 3 miliony ton pszenicy chlebowej i 1,3 miliona ton słonecznika. Wynika tak ze słów zarządu 

Bułgarskiego Stowarzyszenia Producentów Rolnych, które przekazał w poniedziałek dziennikarzom Wentisław 

Warbanow. 

- Obawia się, że problem będzie się pogłębiał, ponieważ zbiory w 2022 i 2023 roku prawdopodobnie będą się 

pokrywać – dodał… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/produkcja-roslinna/zboza/bulgarscy-rolnicy-rowniez-maja-zapelnione-magazyny-zbozami,131691.html
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Afera zbożowa. NIK przeprowadzi kontrolę 
Farmer.pl | Autor : PAP | 16.05.2023 |  

Na wniosek Polski 2050 Najwyższa Izba Kontroli przeprowadzi kontrolę nadzoru 

organów państwa nad wwozem zboża z Ukrainy i bezpieczeństwem żywnościowym - 

poinformowali we wtorek Michał Kobosko - I wiceprzewodniczący Polski 2050 Szymona 

Hołowni - oraz poseł ugrupowania Mirosław Suchoń. 

Prezes NIK Marian Banaś uznał siłę naszych argumentów, uznał za zasadne 

przeprowadzenie szerokiej systemowej kontroli działań administracji państwowej ws. 

dotyczącej importu i transferu zboża przez Polskę, a także w prawie bezpieczeństwa 

naszej żywności - mówił Kobosko na wtorkowej konferencji prasowej w Sejmie. 

Afera zbożowa. NIK przeprowadzi kontrolę 

Jak dodał, w piśmie skierowanym do przewodniczącej koła Polski 2050 Pauliny Hennig-Kloski, Banaś przyznał, że "NIK 

bardzo poważnie zajmuje się sprawą" związaną ze zbożem sprowadzonym do Polski z Ukrainy i przeprowadzi 

kontrolę, która wyjaśni wszystkie aspekty tej sprawy.  

Kobosko zwracał uwagę, że minął już miesiąc od kiedy opinia publiczna usłyszała o problemie związanym z importem 

ukraińskiego zboża, a do tej pory w tej sprawie nie wydarzyło się nic znaczącego z punktu widzenia polskich rolników. 

Jak dodał, rządzący ukrywają odpowiedzialnych za zaistniałą sytuację. Mówił, że opinia publiczna nadal nie poznała 

wszystkich aspektów tej sprawy. "Mamy dalej jeden wielki bałagan i ukrywanie przez rząd odpowiedzialności w tej 

sprawie, która jest przecież dla Polski jedną z najważniejszych" - ocenił. 

Oczekujemy zdecydowanych działań, zdecydowanych kroków wyjaśniających tę sytuację, do której doszło, a przede 

wszystkim informacji, jak nie doprowadzić do sytuacji, w której - po tegorocznych żniwach - ta sytuacja miałaby się w 

Polsce ponownie pojawić - powiedział Kobosko. 

"Ze zdumieniem przyjęliśmy deklaracje ministra rolnictwa Roberta Telusa, że kładzie głowę, że wszystko będzie w 

porządku. Panie ministrze, chyba najwyższy czas brać nogi za pas, jeżeli chce pan tę głowę ocalić. Afera uderzyła w 

polskich rolników i w polską wieś miesiąc temu. Od tego czasu czekamy na wyjaśnienie wszystkich wątpliwości wokół 

tej sprawy" - powiedział poseł Polski 2050 Mirosław Suchoń. 

Afera zbożowa. Kto na niej zarobił? 

Wyjaśnił, że chodzi także o wskazanie listy firm, które na tym zarobiły. "Media donosiły, że to są firmy powiązane z 

Prawem i Sprawiedliwością. Oczekujemy zdecydowanego zaprzeczenia bądź też potwierdzenia tej informacji" - 

powiedział poseł. "Jaka jest prawda? Chyba wszyscy obywatele już dzisiaj widzą, że rząd PiS kluczy, zmienia zdanie i 

unika odpowiedzi. To oznacza, że polityczną odpowiedzialność za tę sytuację ponosi rząd PiS" - dodał. 

Poseł podkreślił, że niezwykle ważnym aspektem tej sytuacji jest również kwestia bezpieczeństwa żywnościowego. W 

związku z tym pytał rządzących, czy prawdą jest, że "Polacy jedzą dzisiaj chleb i inne artykuły spożywcze, które 

zawierają skażone zboże?". 

W ubiegłym tygodniu rzeszowska prokuratura poinformowała PAP, że pierwsze śledztwo w sprawie 

nieprawidłowości związanych ze zbożem sprowadzonym do Polski z Ukrainy rozpoczęła Prokuratura Okręgowa w 

Zamościu, która przekazała postępowanie do Rzeszowa. Tam, z polecenia prokuratora generalnego i ministra 

sprawiedliwości Zbigniewa Ziobry, przenoszone są wszystkie sprawy dotyczące zboża z Ukrainy, które zostało 

sprzedane jako spożywcze polskim producentom mąki i pasz. 

Afera zbożowa. Prokuratura prowadzi śledztwo 

Śledztwo Prokuratury Regionalnej w Rzeszowie obejmuje w tej chwili 7 postępowań, które przed ich przekazaniem, 

były sprawdzane w oddzielnych postępowaniach prokuratorskich. 
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Śledztwo prowadzone jest pod kątem doprowadzenia do niekorzystnego rozporządzenia mieniem wielkiej wartości 

polskich producentów pasz i artykułów spożywczych "poprzez wprowadzenie ich w błąd co do kraju pochodzenia 

zboża oraz zatajenia, że zostało ono sprowadzone z Ukrainy jako tzw. zboże techniczne" - przypomniała prokurator 

Biernat-Łożańska. Śledztwo obejmuje również ewentualne oszustwa celne - wprowadzenia w błąd organów celnych, 

którym przedstawiono sfałszowane dokumenty… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/fakty/polska/afera-zbozowa-nik-przeprowadzi-kontrole,131687.html
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Wsparcie dla rolników. KE zatwierdziła program o wartości 1,3 mld euro 
Farmer.pl | Autor : PAP | 16.05.2023 | fot. Shutterstock 

Komisja Europejska zatwierdziła, zgodnie z unijnymi zasadami pomocy publicznej, 

program Polski o wartości 1,3 mld euro, który ma wesprzeć producentów rolnych. 

Wsparcie dla rolników. KE zatwierdziła program o wartości 1,3 mld euro 

Polska powiadomiła Komisję o swoich planach przyjęcia programu o wartości około 1,3 

mld euro (6 mld zł), którego celem jest zapewnienie pokrycia ryzyka szkód, 

wyrządzonych niektórym produktom roślinnym i gatunkom zwierząt gospodarskich, 

spowodowanych niekorzystnymi zjawiskami klimatycznymi, takimi jak: 

• huragany, 

• powodzie, 

• osunięcia ziemi. 

Kto może ubiegać się o pomoc? 

Program jest otwarty dla małych, średnich i dużych przedsiębiorstw prowadzących działalność w zakresie 

podstawowej produkcji rolnej w Polsce, które wykupią ubezpieczenie w towarzystwach ubezpieczeniowych 

wybranych przez polskie władze w drodze otwartej procedury przetargowej. 

Kwalifikujący się beneficjenci są uprawnieni do otrzymania pomocy w wysokości do 65 proc. ich składek 

ubezpieczeniowych, pod warunkiem że nie przekraczają one określonych progów. 

Zamknij > 
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Protest rolników. Izby Rolnicze jadą do Brukseli 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 16.05.2023 | Fot. farmer.pl 

W przyszłym tygodniu w Brukseli odbędzie się protest izb rolniczych z Polski, Rumunii, 

Słowacji, Czech, Bułgarii i Węgier. Rolnicy postulują o przywrócenie ceł  na zboża i 

produkty rolne importowane z Ukrainy. 

Protest rolników. Izby Rolnicze jadą do Brukseli 

Protest w Brukseli zapowiadany był od kilku tygodni. Odroczenie przez Komisję 

Europejską decyzji o kolejnej transzy wsparcia tylko spotęgowało negatywne nastroje.  

23 maja pod Parlamentem Europejskim mają pojawić się przedstawiciele  izb rolniczych 

z Polski, Rumunii, Słowacji, Czech, Bułgarii i Węgier, czyli wszystkich krajów przyfrontowych.  

Rolnicy żądają przywrócenia ceł 

W związku z niekorzystną decyzją KE, w Brukseli odbędzie się protest, podczas którego rolnicy zamanifestują swoje 

niezadowolenie z działań UE. 

23 maja 2023 r. organizujemy wyjazd do Brukseli. Nie możemy dłużej czekać i patrzeć jak polskie rolnictwo upada. 

Skoro problem jest w Brukseli, to tam trzeba go rozwiązać – mówi Emil Mieczaj z zachodniopomorskiej Solidarności 

Rolników Indywidualnych.  

Organizatorem protestu z ramienia Polski jest Wiktor Szmulewicz, prezes Krajowej Rady Izb Rolniczych….. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/fakty/protest-rolnikow-izby-rolnicze-jada-do-brukseli,131685.html
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Coraz większy jest eksport zbóż poprzez polskie porty 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 16.05.2023 | fot. screen/FB 

Eksport zbóż poprzez polskie porty jest coraz większy. Zboże jest oczekiwane w świecie, 

problemem są tylko jego ceny - stwierdził na konferencji prasowej Rafał Romanowski, 

wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi. 

Według informacji, jaką przekazał w czasie wtorkowej konferencji prasowej Rafał 

Romanowski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, eksport zbóż poprzez polskie porty 

jest coraz większy. 

Jak podał, w marcu wyeksportowano poprzez port w Gdańsku 670 tys. ton zbóż, dane 

za kwiecień mówią o 708 tys. ton. Całkiem dobrze - w ocenie ministra - rysuje się także 

bilans za maj. 

Nieco inne dane podaje Aneta Urbanowicz z Biura Prasowego Portu Gdańsk: - Od początku roku do końca kwietnia 

(w ciągu 4 miesięcy) poprzez port w Gdańsku wyeksportowano w sumie 755 tys. ton zbóż - zaznacza. 

- Jest możliwość eksportu, a co najważniejsze, to zboże jest oczekiwane w różnych częściach świata. Nie ma 

problemu z jego zbyciem - stwierdził natomiast wiceminister Romanowski. 

Ceny zbóż blokują eksport? 

Ale dodał, że niestety ceny na rynkach światowych spadają. 

- Ale to jest inna gra. Na to nie ma wpływu żaden rząd, ani Unia Europejska. To co się dzieje na Matifie czy na giełdzie 

w Chicago, to są zupełnie inne decyzje. Tam decydują fundusze inwestycyjne, które inwestują w obrót zboże, 

natomiast zboże polskie, które dociera do portów bez najmniejszego problemu, jest oczekiwane w różnych częściach 

świata - zaznaczył Rafał Romanowski. 

W jego ocenie, nie ma też problemu z tranzytem, który dociera do portów z Ukrainy. 

- Jest on bez najmniejszego problemu ładowany i też jest możliwość sprzedaży tego zboża w różnych częściach świata 

- dodał wiceminister. 

Porty wysyłają zboże na bieżąco. Obłożenia nie ma 

Zapytany przez dziennikarza, dlaczego porty nie odprawiają zboża w jeszcze większych ilościach, na poziomie 1 mln 

ton, Rafał Romanowski stwierdził, że na ten moment nie ma aż tak dużego obłożenia. 

- Parkingi na pojazdy oczekujące na przeładunek, zaprojektowane na około 1000 pojazdów, są zajęte jedynie w 70%. 

Porty są gotowe do obsłużenia większej ilości towaru, mają większe możliwości eksportowe i są w stanie z godziny na 

godzinę zwiększyć tę wydajność - zaznaczył wiceminister… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/fakty/coraz-wiekszy-jest-eksport-zboz-poprzez-polskie-porty,131680.html
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Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: dopłaty wzrosną, ale ceny ziarna 

nadal spadają 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Paweł Hetnał | 17.05.2023 |  

W obliczu wczorajszych obniżek notowań cen zbóż na giełdzie Matif i ogłoszenia 

wzrostu dopłat rządowych do sprzedanego ziarna, dzisiaj proponowane przez skupy 

stawki ponownie spadły. Liderem obniżek jest tym razem żyto konsumpcyjne, które w 

odstępie dwóch staniało o nieco ponad 14 zł/t. W tym czasie średnia wycena kukurydzy 

poszła w dół o ponad 12 zł/t. Rzepak również w odwrocie, bowiem od poniedziałku jego 

średnia wartość spadła o przeszło 50 zł/t.  

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 

17.05.2023 r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu 

CenyRolnicze.pl przedstawiają się następująco:   

 

Zamknij > 
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Skarbówka zapowiada kontrole u wszystkich importerów, którzy sprowadzali zboże 

techniczne z Ukrainy 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 17.05.2023 |  

Ze statystyk Krajowej Administracji Skarbowej wynika, że do Polski zza naszej 

wschodniej granicy wjechało w ubiegłym roku i czterech miesiącach tego roku około 

103 tys. ton zboża zadeklarowanego jako techniczne i przemysłowe. W 2022 r. ziarno 

techniczne z Ukrainy sprowadzało 86 podmiotów, a w tym roku siedem. 

- Krajowa Administracja Skarbowa wszczęła kilkanaście kontroli wobec importerów tzw. 

zboża technicznego z Ukrainy. W pięciu przypadkach prowadzone są już śledztwa przez 

specjalny zespół prokuratorski z Rzeszowa pod kątem oszustw celnych. Możliwe, że 

pojawimy się z kontrolami u wszystkich importerów, którzy sprowadzali zboże 

techniczne z Ukrainy w 2022 i 2023 r. – mówi portalowi Business Insider Polska szef KAS, Bartosz Zbaraszczuk. — 

Możliwe, że pojawimy się z kontrolami u wszystkich importerów, którzy sprowadzali zboże techniczne z Ukrainy w 

2022 i 2023 r. — dodaje urzędnik. 

Jak podaje Business Insider, ze statystyk KAS wynika, że do Polski zza naszej wschodniej granicy wjechało w ubiegłym 

roku i czterech miesiącach tego roku około 103 tys. ton zboża zadeklarowanego jako techniczne i przemysłowe. Z 

czego w tym roku import to zaledwie niecałe 2 tys. ton. Skarbówka poinformowała portal Businesss Insider, że w 

2022 r. ziarno techniczne z Ukrainy sprowadzało 86 podmiotów, a w tym roku jedynie siedem. 

- Zboże do zastosowań technicznych od wielu lat wjeżdżało do Polski i było wykorzystywane do produkcji biomasy 

czy pelletu. Natomiast te ok. 100 tys. ton ziarna technicznego i przemysłowego, które pojawiło się w ostatnich 

dwunastu miesiącach, to zdecydowanie większy import niż we wcześniejszych latach – przyznaje szef KAS w 

rozmowie z redakcją Business Insider. — Wbrew temu, co się pojawiało w przestrzeni publicznej, do Polski nie 

wjechało żadne czyściwo młynarskie, nie było takich zgłoszeń. Sprawdziliśmy to – przekonuje Zabarszczuk. 

Zamknij > 
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Najprawdopodobniej będą dopłaty do nawozów. Wnioski do 14 lipca 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 17.05.2023 |  

Wsparcie będzie przysługiwało rolnikom, którzy zakupili nawozy mineralne, inne niż 

wapno nawozowe i wapno nawozowe zawierające magnez, w terminie od 16 maja 

2022r. do 31 marca 2023 r. 

Do wniosku o dopłaty do nawozów, rolnik musi dołączyć faktury, lub ich duplikat, lub 

imienne dokumenty księgowe, które potwierdzają zakup nawozów we wskazanych 

okresie. Termin składania wniosków upływa 14 lipca br. Rolnicy otrzymają dopłaty w 

wysokości 500 zł do hektara upraw rolnych oraz 250 zł do hektara łąk i pastwisk. Pomoc 

będzie przysługiwała do 300 ha.  Wysokość dopłat do nawozów to iloczyn: 

deklarowanej we wniosku o płatność bezpośrednią powierzchni upraw i stawki pomocy; liczby zakupionych ton 

nawozów i różnicy ceny zapłaconej przez rolnika i średniej z okresu 16 maja 2021 r. – 31 marca 2022 r. 

Program będzie wymagał zgody Komisji Europejskiej. 

Zamknij > 
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Bruksela zezwala rządowi w Warszawie na wydanie pieniędzy z budżetu państwa. W puli 

6 mld zł 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 17.05.2023 |  

- Komisja Europejska zatwierdziła udzielanie dotacji z budżetu państwa do stawek 

ubezpieczenia upraw rolnych i zwierząt gospodarskich do 2027 r. Dotacje będą 

udzielane jak dotychczas do wysokości 65% stawki taryfowej. Wsparcie dla 

producentów rolnych w latach 2023-2027 wyniesie ok. 6 mld zł – poinformowało 

ministerstwo rolnictwa. 

- Komisja Europejska zatwierdziła, zgodnie z unijnymi zasadami pomocy publicznej, 

polski program o wartości 1,3 mld euro, który ma wesprzeć producentów rolnych w 

opłacaniu składek ubezpieczeniowych obejmujących ryzyko szkód w niektórych 

produktach roślinnych i gatunkach zwierząt gospodarskich. Działanie przyczynia się do realizacji celów Wspólnej 

Polityki Rolnej poprzez pomoc w utrzymaniu stabilnych dochodów producentów rolnych – czytamy w komunikacie 

Komisji Europejskiej. 

- Polska powiadomiła Komisję o swoich planach przyjęcia programu o wartości około 1,3 mld euro (6 mld zł), którego 

celem jest zapewnienie pokrycia ryzyka szkód wyrządzonych niektórym produktom roślinnym i gatunkom zwierząt 

gospodarskich spowodowanych niektórymi niekorzystnymi zjawiskami klimatycznymi, takimi jak huragany, 

powodzie, osunięcia ziemi i lawiny. Program jest otwarty dla małych, średnich i dużych przedsiębiorstw 

prowadzących działalność w zakresie podstawowej produkcji rolnej w Polsce, które wykupią ubezpieczenie w 

towarzystwach ubezpieczeniowych wybranych przez polskie władze w drodze otwartej procedury przetargowej. 

Kwalifikujący się beneficjenci są uprawnieni do otrzymania pomocy w wysokości do 65% ich składek 

ubezpieczeniowych, pod warunkiem, że nie przekraczają one określonych progów. W szczególności na wypadek 

suszy program obejmuje państwowy mechanizm reasekuracji, w ramach którego Polska pokryje część odszkodowań, 

które firmy ubezpieczeniowe musiałyby wypłacić producentom rolnym. Program będzie realizowany do 31 grudnia 

2027 r. – informuje Komisja Europejska. 

Zamknij > 
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Ardanowski: dodatkowe dochody rolników są konieczne dla funkcjonowania wsi 
Agropolska.pl | Autor : Anna Wysoczańska PAP, (DK) | 16.05.2023 | Fot. Krzysztof Zacharuk 

Możliwość uzyskiwania dodatkowych dochodów przez rolników jest kluczowa dla 

funkcjonowania gmin wiejskich, zwłaszcza tych, gdzie dominuje rolnictwo - powiedział 

PAP we wtorek przewodniczący Rady ds. Rolnictwa i Obszarów Wiejskich przy 

prezydencie RP Jan Krzysztof Ardanowski. 

W środę odbędzie się kolejne posiedzenie Rady ds. Rolnictwa i Obszarów Wiejskich przy 

prezydencie RP. Tematem spotkania będzie reorientacja zawodowa rolników oraz 

możliwości uzyskania dodatkowych dochodów dla rolników i mieszkańców wsi - 

poinformował PAP Ardanowski. 

Regres w gminach „rolniczych” 

Jak przekazał, niedawno opublikowany został raport z monitoringu rozwoju obszarów wiejskich Instytutu Rozwoju 

Wsi i Rolnictwa PAN (IRWiR) za ostatnich 10 lat, który pokazuje coraz większe rozwarstwienie gmin wiejskich pod 

względem szans rozwojowych, dochodów czy migracji ze wsi. Jedną z konkluzji tego badania jest, że następuje regres 

gmin zależnych od rolnictwa, tj. takich, gdzie pełni ono najważniejszą funkcję. 

Zdaniem Jana Krzysztofa Ardanowskiego samo rolnictwo "nie udźwignie" rozwoju gospodarczego obszarów 

wiejskich. W tych gminach, gdzie dominuje rolnictwo, spadają dochody rolników, znaczną ich część przejmują 

pośrednicy, w tym sieci handlowe. Jak ocenił, dochody rolników są bardzo niestabilne, a jednocześnie wymagają 

uruchomienia dużych środków, by dokonać zasiewów czy rozpocząć hodowlę zwierząt. 

- Dodatkowo dochody rolnicze bardzo mocno destabilizują pojawiające się problemy, takie jak np. z importem zboża 

z Ukrainy - wskazał. 

Dopłaty z mniejszym znaczeniem 

Były minister rolnictwa zauważył, że coraz więcej rolników jest zniechęconych do dopłat obszarowych. Wnioski o 

takie dopłaty do 15 maja, gdy upłynął termin ich składania, złożyło tylko pół miliona rolników, czyli mniej niż połowa 

gospodarstw w Polsce. 

"To pokazuje, że rolnicy uważają, że te dopłaty podstawowe mają coraz mniejsze znaczenie, natomiast reszta dopłat, 

o które mogli by się ubiegać, są bardzo mocno związane z biurokracją i uzależniają bardzo często od nielogicznych 

przepisów dotyczących np. ekoschematów" - wyjaśnił Ardanowski. 

Według szefa prezydenckiej Rady ds. Rolnictwa i Obszarów Wiejskich obawy budzi podział środków unijnych w 

ramach Wspólnej Polityki Rolnej (WPR) na najbliższą perspektywę. Zaznaczył, że zdecydowana większość środków 

poszła na tzw. I filar, na dopłaty bezpośrednie, tj. dla wszystkich gospodarstw - nie zaś na inwestycje, rozwój 

rolnictwa (II filar), "co dla wielu rolników jest niezrozumiałe". 

Rolnicy stracili zaufanie do WPR 

W opinii Ardanowskiego unijne środki efektywniej byłyby wykorzystane w gospodarstwach towarowych, które mają 

szanse rozwoju. "To, co dałoby szansę na konkurowanie polskiemu rolnictwu, czyli inwestycje w gospodarstwach, 

jest w stopniu szczątkowym, środków w ramach WPR dla nich brakuje" - powiedział. Dodał, że "wielu rolników już nie 

chce korzystać z tych środków, straciło zaufanie do polityki rolnej, jest to klęska Wspólnej Polityki Rolnej" - ocenił. 

Ardanowski wskazał też na problemy z możliwością uzyskania pozarolniczych dochodów. Zaliczył do nich coraz 

większe kłopoty z inwestowaniem na obszarach wiejskich. Dotyczy to protestów społecznych ze strony ludzi, którzy 

osiedlają się na wsi i przeszkadzają im np. zapachy czy hałas. To wymaga uregulowania prawnego - stwierdził. 

Chaos i opory społeczne 
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Według byłego ministra rolnictwa jest też kwestia inwestycji w działy pozarolnicze. Jak zauważył, jest to coraz 

trudniejsze m.in. dlatego, że zdecydowana większość gmin w Polsce nie ma wykonanych miejscowych planów 

zagospodarowania przestrzennego, czyli pomysłu, jak poszczególne sołectwa czy obszary w gminach mają być 

zagospodarowane, jakie funkcje mają być tam realizowane - czy mieszkalne, czy rekreacyjne, czy może przemysłowe. 

"Następuje chaos, który sprawia, że inwestorzy poszukujący lokalizacji pod swoje przedsięwzięcia na obszarach 

wiejskich trafiają na opory społeczne. A te inwestycje są potrzebne, bo tam mogliby znaleźć pracę ludzie, którzy nie 

mogą uzyskiwać dochodów z produkcji rolniczej" - ocenił. 

Radykalne działania inspektorów 

Ardanowski jest zdania, że na obszarach wiejskich należy rozwijać działania, które pozwalają zdobyć mieszkańcom 

wsi dodatkowe środki. Jednym z nich jest ułatwienie handlu rolniczego i sprzedaży bezpośredniej. Dotyczy to 

praktyki, która - jak mówił - zaczyna ograniczać ten segment sprzedaży. Poinformował, iż rolnicy z całej Polski 

sygnalizują, że są "bardzo radykalne działania" ze strony inspekcji weterynaryjnej i sanitarnej utrudniające rozwijanie 

rolniczego handlu. 

"Oczywiście kontrola powinna być, ale nadgorliwość i nadinterpretacje ze strony tych inspekcji, które nie występują 

w krajach Europy Zachodniej, gdzie te formy sprzedaży bezpośredniej są istotne, wydaje się, że wymagają interwencji 

ze strony ministerstwa rolnictwa" - zaznaczył były szef resortu. 

Agroturystyka, gospodarstwa opiekuńcze 

By umożliwić ludności wiejskiej pozyskanie dochodów, trzeba podejmować zadania wielorakie - podkreślił 

Ardanowski. Według niego może to być np. rozwój agroturystyki, choć - zastrzegł - nie każdy rolnik może się nią 

zająć, czy np. działania propagowane przez doradztwo rolnicze w postaci tworzenia gospodarstw opiekuńczych, które 

pozwalają ludziom starszym, emerytom mieć kontakt z przyrodą. Kolejnym pomysłem - wymienił - mogą być zagrody 

edukacyjne adresowane do dzieci i młodzieży. W takich gospodarstwach mogliby oni dowiedzieć się, jak hodowane 

są zwierzęta czy uprawiane rośliny. 

"Chcemy dowiedzieć się, jakie działania podejmuje rząd i ministerstwo rolnictwa w kierunku wspierania tych 

alternatywnych i dodatkowych działalności na obszarach wiejskich. Jeżeli chcemy utrzymać żywotność obszarów 

wiejskich, należy zrobić wszystko, by zachęcać ludzi do inwestowanie i powiększenia gospodarstw, do szukania 

innego zagospodarowania surowców rolniczych" - powiedział PAP szef Rady ds. Rolnictwa i Obszarów Wiejskich przy 

prezydencie RP. 

Zamknij > 
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Minister Telus obiecuje wyższe dopłaty do zbóż. Ile można dostać? 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 17.05.2023 | Fot. Kamil Zajaczkowski / Shutterstock 

Minister rolnictwa, Robert Telus ogłosił kolejną transzę dopłat. Rolnicy, którzy 

sprzedadzą pszenicę po 15 maja dostaną 3025 zł dofinansowania. 

• Zwiększenie kwoty dopłat od 15 maja wprowadzone zostało w związku z sytuacją na 

MATIF i dużymi spadkami cen zbóż.  

• MRiRW podwyższyło stawki dopłat za pszenicę i kukurydzę sprzedaną od 1 grudnia 

2022 r. do 14 kwietnia 2023 roku. 

• Dopłaty do zbóż mają być udzielone wszystkim rolnikom do pierwszych 300 hektarów 

upraw. 

 Sytuacja na rynku rolniczym, ale przede wszystkim na rynku zbóż jest dynamiczna, dlatego Rada Ministrów podjęła 

kolejne decyzje dotyczące pomocy. Podjęliśmy szybkie działania, by chronić wieś przed negatywnymi skutkami wojny 

za wschodnią granicą. Przygotowaliśmy konkretne rozwiązania dla rolników, które zakładają m. in. dopłaty do zbóż, 

nawozów i paliwa dla rolników - mówił Robert Telus podczas konferencji w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. 

Wsparcie do sprzedanych zbóż we wszystkich formach ma być udzielone wszystkim rolnikom do pierwszych 300 

hektarów upraw. Dotyczy ono sprzedaży do 30 czerwca. 

Oznacza to nie tylko zakwalifikowanie do programu rolników posiadających większe gospodarstwa, lecz także 

wydłużenie terminu sprzedaży, który obejmują dopłaty.  

Ustalone zostały też odrębne zasady ustalania limitów form pomocy dla spółdzielni produkcji rolnej albo spółdzielni 

rolników. W takich przypadkach pomoc będzie wypłacona do pierwszych 300 hektarów dla każdego z członków 

spółdzielni.  

Również dofinansowanie do zakupu nawozów mineralnych będzie obowiązywała na starych zasadach, zmienia się 

jedynie, że będzie  wprowadzona dla pierwszych 300 ha - dodał Telus. 

Dla kogo dopłaty do zbóż? 

Na mocy decyzji, które zapadły podczas kwietniowego posiedzenia Rady Ministrów ustalone zostały stawki 

pomocowe za okres sprzedaży do 1 grudnia 2022 .r do 14 kwietnia 2023 r. Dopłaty rozszerzone zostały na wszystkie 

zboża.  

Dzisiejsze deklaracje ministra obejmują przede wszystkim podniesienie stawek dopłat dla rolników, którzy sprzedali 

swoje zboża w okresie 1 grudnia - 14 kwietnia.  

"Heńkowe" po nowemu: 

• województwo lubelskie i podkarpackie - dopłata do pszenicy - 1375 zł/1 ha, dopłata do kukurydzy 1750 zł/1 

ha 

• województwo małopolskie, mazowieckie, świętokrzyskie i podlaski - dopłata do pszenicy - 1265 zł/1ha, 

dopłata do kukurydzy - 1610 zł/1ha, dopłata do upraw gryki - 805 zł/1ha 

• pozostałe województwa - dopłata do pszenicy 1100 zł/1ha, dopłata do kukurydzy - 1400 zł/1ha, dopłata do 

gryki - 700 zł/1ha 

Dopłaty do zbóż pomiędzy 15 kwietnia a 15 maja 

Stawka dopłat do pszenicy wyniesie 2200 zł do hektara i będzie obejmowała zboże sprzedane pomiędzy 15 kwietnia 

2023 r., a 15 czerwca 2023 r 

Dopłaty z podziałem na województwa: 

w przypadku kukurydzy, rzepaku i rzepiku rolnicy mogą liczyć na następujące wsparcie: 
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• 1750 zł do hektara - województwa: lubelskie i podkarpackie 

• 1610 zł do hektara - województwa: małopolskie, mazowieckie, świętokrzyskie i podlaskie 

• 1400 zł do hektara - województwa: zachodniopomorskie, pomorskie, warmińsko - mazurskie, kujawsko - 

pomorskie, wielkopolskie, dolnośląskie, śląskie, opolskie, łódzkie i lubuskie 

W przypadku jęczmienia lub pszenżyta:  

• 1125 zł do hektara - województwa: lubelskie i podkarpackie 

• 1035 zł do hektara - województwa: małopolskie, mazowieckie, świętokrzyskie i podlaskie 

• 900 zł do hektara - województwa: zachodniopomorskie, pomorskie, warmińsko - mazurskie, kujawsko - 

pomorskie, wielkopolskie, dolnośląskie, śląskie, opolskie, łódzkie i lubuskie 

Żyto, owies i mieszanki zbożowe:  

• 875 zł do hektara - województwa: lubelskie i podkarpackie 

• 805 zł do hektara - województwa: małopolskie, mazowieckie, świętokrzyskie i podlaskie 

• 700 zł do hektara - województwa: zachodniopomorskie, pomorskie, warmińsko - mazurskie, kujawsko - 

pomorskie, wielkopolskie, dolnośląskie, śląskie, opolskie, łódzkie i lubuskie 

W okresie od 15 maja - to jest nowa sprawa, ze względu na to, że na światowych rynkach pszenica bardzo mocno 

tanieje w tej chwili jest rekordowo niska - dlatego wprowadzamy nową opłatę. To będzie dopłata do 3025 zł. Do tony 

pszenicy będziemy dopłacać 550 zł. I z tego wyliczenia wychodzi 3025 zł - powiedział Telus. 

Dopłaty do zbóż po 15 maja 

3025 zł/1 ha pszenicy. Pozostałe zboża bez zmian. Niejasne póki jest co także to, czy rolnicy którzy sprzedali grykę po 

15 kwietnia zostaną objęci wsparciem.  

Wnioski będzie można składać od 1 czerwca do 16 lipca.  

Obserwujemy rynek. Monitorujemy go i jesteśmy z rolnikami pomagając im w trudnych momentach. Należy tez 

pamiętać o dodatku transportowym w wysokości od 100 do 200 zł, który rolnik może dostać w przypadku, gdy sam 

dostarcza zboże do portu - dodał Telus.  

Pojawią się kredyty płynnościowe 

Ministerstwo wprowadza też możliwość wsparcia rolników poprzez udzielanie niskooprocentowanych kredytów 

płynnościowych, które pozwoliłyby rolnikom na odzyskanie równowagi finansowej… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 
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MRiRW publikuje dane dotyczące eksportu i import zbóż w 2023 roku 
Farmer.pl | Autor : PAP | 19.05.2023 | Fot. Shutterstock 

Zgodnie z danymi wstępnymi za I kw. 2023 r., w ujęciu rocznym wzrósł eksport pszenicy 

i kukurydzy, a spadł jęczmienia. Eksport pszenicy z Polski w okresie I-III 2023 r. wyniósł 1 

mln 209 tys. 603 tony o wartości 377 mln 158 tys. euro wobec 373 tys. 962 ton o 

wartości 122 mln 3 tys. w I kw. 2022 r. – wynika z wstępnych danych MRiRW. 

Zgodnie z danymi MRiRW w okresie I-III 2023 r. eksport pszenicy z Polski według 

ważniejszych państw wyniósł m.in.: 370 tys. 608 ton o wartości 117 mln 632 tys. euro 

do Niemiec (względem 177 tys. 509 ton o wartości 56 mln 964 tys. euro w okresie I-III 

2022 r.), 282 tys. 365 ton o wartości 87 mln 768 tys. euro do Nigerii (względem 53 tys. 

286 ton o wartości 16 mln 481 tys. euro) i 108 tys. 201 ton o wartości 32 mln 42 tys. euro do RPA (względem 38 tys. 

179 ton o wartości 13 mln 172 tys. euro). 

Resort przekazał, że na czwartym miejscu znalazła się Arabia Saudyjska, do której wyeksportowano w I kw. 2023 62 

tys. 700 ton pszenicy o wartości 19 mln 327 tys. euro, a na piątym Stany Zjednoczone, gdzie wyeksportowano 46 tys. 

450 ton o wartości 14 mln 827 tys. euro. Oba państwa w I kw. 2022 r. nie znalazły się w zestawieniu 11 ważniejszych 

państw. 

Łączny eksport pszenicy z Polski w okresie I-III 2023 r. wyniósł 1 mln 209 tys. 603 tony o wartości 377 mln 158 tys. 

euro wobec 373 tys. 962 ton o wartości 122 mln 3 tys. euro w analogicznym okresie w 2022 r. 

Import pszenicy do Polski 

Według danych ministerstwa w okresie I-III 2023 r. import pszenicy do Polski według ważniejszych państw wyniósł 

m.in.: 325 tys. 54 ton o wartości 69 mln 350 tys. euro z Ukrainy (wobec 510 ton o wartości 199 tys. euro w okresie I-

III 2022 r.), 46 tys. 204 ton o wartości 14 mln 315 tys. euro ze Słowacji (wobec 61 tys. 914 ton o wartości 18 mln 364 

tys. euro), 33 tys. 715 ton o wartości 10 mln 15 tys. euro z Republiki Czeskiej (wobec 77 tys. 534 ton o wartości 22 

mln 440 tys. euro) i 3 tys. 739 ton o wartości 1 mln 892 tys. euro z Kazachstanu (wobec 6 tys. 137 ton o wartości 3 

mln 120 tys. euro). 

Łączny import pszenicy do Polski okresie I-III 2023 r. wyniósł 415 tys. 772 tony o wartości 98 mln 587 tys. euro wobec 

170 tys. 604 ton o wartości 53 mln 106 tys. euro w analogicznym okresie w 2022 r. 

Saldo handlowe pszenicą w I kw. 2023 r. wyniosło 278 mln 571 tys. euro wobec 68 mln 897 tys. euro w I kw. 2022 r. 

Eksport kukurydzy z Polski 

Zgodnie z danymi MRiRW w okresie I-III 2023 r. eksport kukurydzy z Polski według ważniejszych państw wyniósł 

m.in.: 563 tys. 560 ton o wartości 182 mln 512 tys. euro do Niemiec (względem 568 tys. 342 ton o wartości 160 mln 

78 tys. euro w okresie I-III 2022 r.), 206 tys. 262 ton o wartości 60 mln 205 tys. euro do Holandii (względem 133 tys. 

784 ton o wartości 38 mln 672 tys. euro), 94 tys. 414 ton o wartości 28 mln 188 tys. euro do Wielkiej Brytanii 

(względem 38 tys. 391 ton o wartości 12 mln 97 tys. euro). 

Na czwartym miejscu znalazła się Hiszpania, do której wyeksportowano 55 tys. 288 ton kukurydzy o wartości 17 mln 

410 tys. euro. W analogicznym okresie w 2022 r. państwo to nie znalazło się w zestawieniu 12 ważniejszych państw. 

Na piątym miejscu znalazła się Belgia, do której w I kw. 2023 r. wyeksportowano 54 tys. 955 ton o wartości 15 mln 

816 tys. euro względem 3 tys. 496 ton o wartości 1 mln 441 tys. euro w analogicznym okresie 2022 r. 

Łączny eksport kukurydzy z Polski w okresie I-III 2023 r. wyniósł 1 mln 260 tys. 944 tony o wartości 394 mln 893 tys. 

euro wobec 948 tys. 984 ton o wartości 271 mln 108 tys. euro w analogicznym okresie w 2022 r. 

Import kukurydzy do Polski 

Według danych ministerstwa w okresie I-III 2023 r. import kukurydzy do Polski według ważniejszych państw wyniósł 

m.in.: 532 tys. 689 ton o wartości 114 mln 838 tys. euro z Ukrainy (wobec 101 tys. 140 ton o wartości 28 mln 546 tys. 
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euro w okresie I-III 2022 r.), 15 tys. 275 ton o wartości 51 mln 177 tys. euro z Francji (wobec 15 tys. 73 ton o wartości 

49 mln 966 tys. euro), 3 tys. 34 tony o wartości 11 mln 859 tys. euro z Węgier (wobec 5 tys. 94 ton o wartości 12 mln 

656 tys. euro), 2 tys. 837 ton o wartości 9 mln 115 tys. euro z Niemiec (wobec 2 mln 95 ton o wartości 5 mln 915 tys. 

euro) i 2 tys. 149 ton o wartości 8 mln 858 tys. euro z Rumunii (wobec 4 tys. 536 ton o wartości 9 mln 368 tys. ton). 

Łączny import kukurydzy do Polski okresie I-III 2023 r. wyniósł 569 tys. 884 ton o wartości 214 mln 316 tys. zł wobec 

150 tys. 74 ton o wartości 126 mln 101 tys. ton w analogicznym okresie w 2022 r. 

Saldo handlowe kukurydzą w I kw. 2023 r. wyniosło 180 mln 577 tys. euro wobec 145 mln 7 tys. euro w I kw. 2022 

r…. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

 

 

https://www.farmer.pl/produkcja-roslinna/zboza/mrirw-publikuje-dane-dotyczace-eksportu-i-import-zboz-w-2023-roku,131806.html

